
5 88498443سرويس  سياسي

| روزنام��ه ج��وان |  ش��ماره 5337 يک شنبه 27 اس��فند 1396 | 29 جمادی الثانی 1439 |

  وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي در منزل مرحوم مقدسي
به مناسبت چهلمین روز درگذشت رضا مقدسي از مديران 
قديمي و ارزشمدار رسانه اي كشور، صالحي وزير فرهنگ و 
ارشاد اسلامي در منزل وي حضور پیدا كرد. وي در توئیتي 
درهمین باره نوش��ت: امروز به خانه رضا مقدس��ي فعال فقید رسانه رفتم و 
پیش��اپیش س��ال جديد را به خانواده وي تبري��ك گفت��م. او را از دهه 60 
مي شناسم. پرانرژي خلاق، صبور و متخلق بوي اين ويژگي را نیز در خانه وي 

يافتم. عطر آدم ها در خانواده مي ماند، يادش گرامي باد. 
  هزينه پيامك تبريك را به زلزله زدگان كرمانشاه بدهيد 

تعدادي از هنرمندان مانند علیرام نورايي، فقیه س��لطاني، 
سامان گوران و... با انتشار متني در اينستاگرام از رئیس جمهور 
خواستند تا هزينه پیامك هاي تبريك عید رياست جمهوري 
نوروزي را صرف زلزله زدگان كرمانشاه كند. در متن صفحات 
اين شبكه هاي اجتماعي آمده است: جناب آقاي دكتر روحاني با توجه به فعال 
بودن نزديك به 79 میلیون سیمكارت در كشور و هزينه تخمیني هزينه ارسال 
پیامك به هر نفر هزينه پیام نوروزي شما مبلغي نزديك به 790 میلیون تومان 
خواهد بود. از ش��ما درخواس��ت داريم اين پول را براي زلزله زدگان كرمانشاه 
اختصاص دهید. لازم به ذكر است در پاسخ به اين درخواست، منابع آگاه اعلام 
كرده اند، رياست جمهوري براي ارسال پیامك تبريك نوروز هزينه اي پرداخت 
نمي كند و در س��ال هاي گذش��ته نیز هزينه اي جهت ارس��ال پی��ام تبريك 
رئیس جمهور پرداخت نشده است و اپراتورها بدون دريافت هزينه پیام تبريك 

سال جديد رئیس جمهور را براي مخاطبان ارسال كرده اند.

»ل�زوم آغ�از مذاك�رات موش�كي مي�ان ايران 
با غ�رب« آرام آرام ب�ه گفتمان روز رس�انه هاي 
منسوب به طيف تجديدنظرطلب تبديل مي شود 
و ش�خصيت هاي اي�ن جري�ان ت�لاش مي كنند 
ضرورت تواناي�ي دفاعی ايران را با پرس�ش هاي 
جهت دار به چالش كش�انند و دارا ب�ودن چنين 
ويژگي ای را به مثابه تقابل با رفاه جامعه معنا كنند. 
طي ماه هاي اخیر، چند هفته در میان، رسانه هاي 
جريان مورد اشاره تلاش كرده اند با زاويه ديد خود 
بحث مذاكرات موش��كي را به عنوان يك ضرورت 
سیاسي- اقتصادي جاگذاري كنند و هر كدام تلاش 
می كنند سهم خود را براي تبديل شدن مذاكرات 
موش��كي به عنوان ي��ك گفتمان مل��ي ايفا كنند. 
روزنامه آرمان، جامعه فردا، ش��رق، اعتماد و اخیراً 
بهار تاكنون درباره ضرورت انجام مذاكرات موشكي 
و چشم پوشي نظام از بخشي از قدرت موشكي خود 
س��خن به میان آورده اند كه همگي تكمیل كننده 
قطعاتي از يك پازل به نام حساسیت زدايي جامعه از 

اقتدار موشكي كشور است. 
احمد نقی��ب زاده در روزنامه آرمان در يادداش��تي 
با تیت��ر »اروپايي ه��ا خواهان مذاكرات موش��كي « 
با تأكید ب��ر اينكه آغاز مذاكرات موش��كي مي تواند 
دس��تاوردهاي برزمین مانده برجام را به مرز تحقق 
نزديك كند، نوش��ت: »اروپايي ها همانطور كه بارها 
اعلام كرده اند در قبال ايران و بر س��ر موضوع برجام 
با امري��كا اختلاف نظر و در زمینه موش��كي ايران با 
امري��كا موافقت هايي دارن��د. پس از اي��ن روزنامه، 
»جامعه فردا« تیتر نخس��ت را با عب��ارت »چرا بايد 
براي موشك ها مذاكره كرد« راهي دكه هاي روزنامه 
فروشي مي كند، در بخشي از آن يادآوري مي شود: 
»عراق متحد استراتژيك همیشگي ايران نخواهد بود 
و در دوران پس از داعش دردس��ر هاي زيادي براي 
ايران ايجاد خواهد كرد... تهران مي تواند به زودي با 
يك رويكرد ديپلماتیك مبتني بر منافع ملي برجام 
موش��كي را از روي میز مذاكره ب��ردارد يا حداقل از 
تكرار سرنوش��ت چاه مذاكرات هسته اي جلوگیري 
كند و مانع از شكل گیري تحريم هاي ظالمانه شود.«

در بخش ديگري از اين گزارش مي آيد: »در صبح روز 
بعد از پیروزي- بر داعش- ايران مي تواند غنیمت هاي 
جنگي اش را استفاده كند تا بتواند روي میز مذاكره 

امتیازات لازم را به دس��ت آورد؟ غرب ب��ه دنبال آن 
اس��ت تا س��هم ايران را از موفقیت هايش ندهد. آنها 
مي خواهند موش��ك هاي بالس��تیك ايران را به يك 
بحران بزرگ تبديل كنن��د، تهران مي تواند با درايت 

ديپلمات هايش از اين شرايط حساس رهايي يابد!«
   شيب حساسيت زدايي از توان دفاعی

اين طیف نشانه دار داخلي تلاش مي كند با شیبي آرام 
بحث مذاكره موشكي و منطقه اي را نخست به يكي از 
محورهاي خبري روز تبديل كند و با چنین حربه اي 
از يكسو قبح سیاسي- امنیتي چنین مسئله ای را فرو 
ريزد و از سوی ديگر شرايطي را فراهم كند كه رسانه ها 
و شخصیت هاي دس��ته دوم خود نقش اهرم فشاري 

جهت چانه زني عده اي با حاكمیت را بازي كنند. 
روزنامه بهار يكي از آخرين رسانه هايی است كه تلاش 

مي كند از ضرورت ايجاد خط ارتباطي مس��تقیم با 
امريكا جهت مذاكرات موش��كي و منطقه اي سخن 
بگويد و دلی��ل آن را هم رفت��ار غیرقابل پیش بیني 

دونالد ترامپ عنوان مي كند!
اين روزنامه در يكي از شماره هاي اخیر در يادداشتي 
با عنوان »عبور از تیلرسون« با اشاره به همین مسئله 
مي نويس��د : » دونالد ترام��پ، رئیس جمهور ايالات 
متحده بالاخره تصمیم خود را گرفت و ركس تیلرسون 
را از وزارت امور خارجه اين كشور بركنار كرد... اگر تا 
به امروز نسبت به عدم توجه دولت  ترامپ در موضوع 
اجراي مفاد برجام  ترديدي وجود داشت، امروز ديگر 
مي توان با اطمینان بالايي اين نكته را مطرح كرد كه 
به زودي شاهد خروج ايالات متحده از توافق هسته اي 

خواهیم بود...«

اي��ن روزنامه بركن��اري تیلرس��ون را هش��داري به 
كشورمان دانس��ته و خواهان اين مسئله مي شود كه 
حاكمیت اسلامي بايد جهت پیشگیري از هزينه هاي 

بیشتر مذاكرات موشكي را با امريكا پايه ريزي كند!
اين روزنامه وابسته به جريان تجديدنظرطلب در ادامه 
مي نويسد: » توضیح بیشتر آنكه تا مدت اندكي ديگر 
رئیس جمهور امريكا  بايد نظر خود درباره ادامه اجراي 
برجام يا خ��روج از آن را اعلام كند... حال پرس��ش 
اساس��ي اين اس��ت كه با وجود چنین نش��انه هايي 
موضع مشخص ايران در قبال اين موضوع چیست؟ 
آيا تصمیم گیران ارشد نظام نس��بت به اين موضوع 
بسیار مهم توجه كافي را دارند يا همچنان به همان 
سیاست گذشته در قبال اختلافات ايران و غرب ادامه 

خواهند داد؟!« 

   پروژه اي سوخته
پروژه »دوگانه س��ازي هس��ته اي- معیش��ت« نیز 
ماه ها قبل از انتخابات رياس��ت جمهوري سال 92 
آغاز و طي آن تلاش ش��د جامعه به اين باور برسد 
كه توانمندي هس��ته اي س��فره آنها را تنگ كرده 
و مش��كلات اقتصادي آنها را افزاي��ش داده و تنها 
مس��یري كه مردم را از تنگناهاي اقتصادي نجات 
مي دهد، مذاكره با غرب راجع به پرونده هس��ته اي 
است. بخشي از مردم بر اساس همین طراحي تصور 
مي كردند تعديل قدرت هسته اي كشور با برچیده 
شدن سانتیرفیوژهاي بومي سازي شده و تعطیلي 
بخش هاي مهمي از صنعت هسته اي دستاوردهاي 
مهمي را با خ��ود به همراه دارد. ب��ه اعتراف عباس 
عراقچي توافق هسته اي میان ايران با غرب نه تنها 
مشكلات ايران در حوزه بانكي و اقتصادي را مرتفع 
نكرده اس��ت بلكه انتظارات مردمي را نیز نتوانسته 
رنگ تحقق بخشد يا بر اساس گفته هاي مصباحي 
مقدم در روز جمعه مذاكره بر س��ر توان هسته اي 
كش��ورمان انتظارات عمومي و دولت��ي را برآورده 

نكرده است.
   موج رويگرداني از برجام

غلامرضا مصباحي مق��دم در نم��از جمعه تهران 
ب��ا اش��اره ب��ه اينك��ه س��رمايه گذاري خارجي با 
قبل برج��ام تفاوتي نك��رده و ق��درت خريد پول 
ملي ۳0 درص��د كاه��ش يافته اس��ت، مي گويد: 
»ن��رخ بیكاري1/1درص��د افزايش پی��دا كرده و 
س��رمايه گذاري خارجي ۳/2میلیارد دلار شده كه 
اين س��رمايه گذاري در بخش نفت و گاز عملیاتي 
نشده و تقريباً معادل سرمايه گذاري خارجي قبل 
برجام است. وعده از بین رفتن تحريم ها با برجام با 
نقض عهد امريكا انجام نشد بلكه تحريم ها افزايش 
هم پیدا كرد. واردات 2میلیارد دلار افزايش يافته 
و ن��رخ ارز ۳0 درصد رش��د پیدا ك��رد و پول ملي 

۳0 درصد از قدرت خريدش را از دست داد.«
بسیاري از چهره هاي حامي مذاكره مستقیم با امريكا 
نیز در طول ماه هاي گذشته با ادبیات مختلف ضمن 
اعتراف به بدون دس��تاورد بودن توافق هس��ته اي از 
ضرورت پیش��گیري دول��ت از افزاي��ش هزينه هاي 
برجامي سخن به میان آورده و خواهان مواجهه فعال 

دستگاه خارجه با نقض برجام شده اند.

مانور رسانه اي براي تبديل كردن لزوم مذاكرات موشكي به يك گفتمان ملي

شيب آرام براي حساسيت زدايي از توان دفاعی!
سعید   همتی

   گزارش  یک 

ردپای سهم خواهی در استيضاح مجلس   
تحليلگر مسائل سياسي در يادداشتي تأكيد 
ك�رد منافع حداكث�ري حزبي را ب�ر منافع 
عمومي ترجيح دادن و مسئوليت تبعات زد 
و بندهاي سياسي را نپذيرفتن چيزي نيست 
كه بتوان ب�راي هميش�ه آن را پنهان كرد. 
به گزارش تسنیم، عباس سلیمي  نمین تحلیلگر 
مسائل سیاسي يادداشتي درباره استیضاح سه 
تن از وزراي دولت در هفته گذشته نوش��ت كه به شرح ذيل است: با فاصله 
اندكي از طرح مباحث بودجه در مجلس كه هنرمندانه برخي بخش هاي آن 
به  صورت غیر متعارف در معرض ديد عموم قرار گرفت و بخش هاي عمده و 
اساسي آن حتي در معرض قضاوت خاص هم واقع نشد، هنرنمايي ديگري 
در قالب استیضاح در صحن مجلس به اجرا درآمد كه در تاريخ مجلس شوراي 
اسلامي سابقه نداشت. فراكس��یون به اصطلاح »امید« طرح استیضاح سه 
وزير را كلید زد، سپس در روز در دستور كار قرار گرفتن، مخالفان و موافقاني 
به ايراد سخن پرداختند و در نهايت اعلام شد چون شوراي عالي اصلاحات 
با استیضاح مخالفت كرده است حضرات در راستاي تبعیت از يك تصمیم 

تشكیلاتي به طرح خود رأي نداده  اند!
اينكه شوراي عالي مورد اشاره با وجود دس��ت  كم اطلاع از اعلام وصول طرح 
توسط هیئت رئیسه هیچ گونه موضعي اتخاذ ننمود، جاي بحث فراوان دارد. از 
اين مهم تر اينكه اين شورا در روز در دستور كار قرار گرفتن استیضاح مي  توانست 
آن را متوقف كند كه نكرد، بنابراين بايد دي��د چه حكمتي در اين نمايش كه 
به قیمت استیضاح خود مجلس تمام شد، وجود داشته است. فراموش نشده 
كه رئیس جمهور محترم، پیش تر از جوانان خواسته بودند نورافكن ها را روي 
بودجه ببرند، پیرو اين رهنمود برخي بودجه هاي اختصاص يافته به حوزه هاي 
آموزشي و فرهنگي انتش��ار يافت تا نورافكن  ها چندان هم سرگردان نشوند. 
صرف  نظر از اينكه فرهنگ كمتر از يك درصد از بودجه را به خود اختصاص داده 
بود)0/6درصد(، اصولاً دو سوم بودجه نه تنها براي جامعه كه براي نمايندگان 
مجلس نیز شفاف نبود. براي نمونه، آقاي بادامچي نماينده تهران در مجلس 
اعلام كرد: »بررس��ي لايحه بودجه سال 97، سوم اس��فند ماه تمام شد. افكار 
عمومي بايد بداند تنها يك سوم از بودجه كل كشور در مجلس بررسي مي شود 

كه صرفاً به منابع و مصارف عمومي دولت خلاصه مي شود.«
اين يك سوم بودجه، هزينه وزارتخانه هاي مختلف، نیروهاي مسلح، فرهنگ 
و... را در بر مي  گیرد. آيا دعوت رياس��ت محترم جمهور بابت دو س��وم ديگر 
بودجه كل كشور است، يعني نورافكن ها به سوي آن هدايت مي  شود يا خیر؟ 
از بودجه يك میلیون و 150هزار میلیارد توماني، رقم ۳68هزار میلیارد تومان 
به فعالیت هاي مستقیم كه به آن  اش��اره رفت اختصاص می يابد اما دوسوم 
بودجه كشور به شركت هاي دولتي و بانك ها اختصاص مي  يابد. به گفته صريح 
اين نماينده مجلس و واقعیتي كه پیش روي ماست، مجلس نظارتي روي اين 
شركت ها ندارد و بودجه هايي كه به آنها واگذار مي  شود توسط هیئت مديره يا 
هیئت امنا مديريت مي  شود. اكنون بايد ديد نمايش برخي نمايندگان بعد از 
تصويب بودجه، آيا نگاهي به آنچه مي  تواند در بخش غیر شفاف بودجه صورت 
گیرد، دارد يا خیر؟ عمده پاداش هاي چند صد میلیوني از قبَِل اين شركت هاي 
دولتي پرداخت مي  شود. آيا نمي  توان ردپاي سهم  خواهي را در آنچه بحق آن را 

مي  توان استیضاح مجلس خواند، ديد؟
متأسفانه امروز مسئولیت افراد بي  هويت و سبك وزني را كه به مجلس راه يافته  اند 
هیچ جريان سیاسي به  عهده نمي  گیرد. برخي چهره هاي مطرح اصلاح  طلب، 
گناه پذيرش راه يابي افرادي تأسف برانگیز به جايگاه نمايندگي ملت   را متوجه 
شوراي نگهبان مي  كنند. استدلال آنان اين است كه وقتي ما نمي  توانیم نیروهاي 
شاخص خود را به مجلس گسیل داريم ناگزير به افراد غیر مطرح روي مي  آوريم، 
اما آيا آنچه براي رفع مسئولیت از خود عنوان مي  شود قابل پذيرش است؟ آيا اگر 
تنظیم كنندگان لیست هاي انتخاباتي نگاهي اصولي  تر به منافع عمومي داشتند، 
نمي  توانستند شخصیت هايي چون دكتر راغفر را كه هم كارشناس است و هم 
فرهیخته، به مجلس گسیل دارند، اما متأسفانه مشكل را بايد در جاي ديگري 
جست. مگر در ارتباط با اعضاي شوراي شهر، ش��وراي نگهبان دخیل بود كه 
چنین تركیب تأسفباري رقم خورده است؟ منافع حداكثري حزبي را بر منافع 
عمومي ترجیح دادن و مسئولیت تبعات زد و بندهاي سیاسي را نپذيرفتن چیزي 

نیست كه بتوان براي همیشه آن را پنهان كرد.
.................................................................................................................................

 رحماني فضلي: وزارت كشور
بايد محور دولت الكترونيك باشد

وزي�ر كش�ور ب�ا تأكي�د ب�ر اينك�ه وزارت كش�ور باي�د مح�ور 
دول�ت الكتروني�ك باش�د، گف�ت: يك�ي از راه ه�اي مقابل�ه ب�ا 
فس�اد و گس�ترش ش�فافيت، اج�راي دول�ت الكتروني�ك اس�ت. 
به گزارش مهر، عبدالرضا رحماني فضلي وزير كش��ور صبح ديروز در مراسم 
رونمايي از سامانه كدگذاري تقسیمات كشوري و تخصیص كد به روستاها، 
مزارع و مكان هاي سه اس��تان كردستان، لرس��تان و قزوين، گفت: يكي از 
خلأ هاي كش��ور، عدم وجود شناس��نامه واحد بود كه باعث موازي كاري و 
اختلافات زيادي در كش��ور مي ش��د. وي افزود: اين اختلافات در برخي از 
استان ها مشكلات بسیار جدي را به وجود آورده بود. وزير كشور با بیان اينكه 
علت اين مشكلات به نحوه نگاه دستگاه هاي مختلف در مناطق سكونت گاهي 
برمي گردد، اظهارداشت: بايد دستگاه ها را موظف كنیم از سامانه كدگذاري 
وزارت كشور به عنوان يك سامانه مرجع استفاده كنند. رحماني فضلي گفت: 
با درج اطلاعات لازم شامل نقشه ها و داده ها در اين سامانه، مراكز تحقیقاتي و 
دانشگاه ها بايد بتوانند از اين اطلاعات استفاده كنند، چراكه يكي از مشكلات 
دانش��جويان و مراكز علمي فقر اطلاعاتي يا گوناگوني اطلاعات است. وي با 
تأكید بر اينكه باي��د عقب ماندگي ها در حوزه دولت الكترونیك به س��رعت 
جبران شود، خاطرنش��ان كرد: روزانه 5 میلیون مراجعه به ادارات در سطح 
كشور وجود دارد كه از اين تعداد ۴00 هزار مراجعه مربوط به نیروي انتظامي 
است. اين تعداد وقت زيادي را تلف مي كند. وزير كشور خاطرنشان كرد: اگر 
سیستم هاي دولت الكترونیك توسعه يابد، مي توانیم 5 میلیون رفت و آمد را 
كه باعث مشكلات عديده مي شود، كاهش دهیم. با اين كار هم فساد كاهش 

خواهد يافت و هم شفافیت افزايش مي يابد. 

یک نماینده: مسئولان در اجراي اقتصاد مقاومتي، توليد و اشتغال موفق نبودند
   نکته يك عضو كميسيون انرژي مجلس 
گفت: يكي از آس�يب هايي كه در 
فض�اي سياس�ي كش�ور در س�ال 96 ب�ا آن مواج�ه بوديم، 
عدم موفقيت مجلس، دولت و قوه قضائيه در اجراي منويات مقام 
معظم رهبري در خصوص اقتصاد مقاومتي، اشتغال و توليد بود. 
كوروش كرم پورحقیقي در گفت وگو با ايسنا در خصوص مهم ترين 
اتفاقات سیاسي در حوزه سیاست داخلي و خارجي در سال 96، 
بیان كرد: در سال 96 ما شاهد انتخاب دكتر روحاني براي بار دوم 
به عنوان رئیس جمهور بوديم كه يك��ي از مهم ترين رويدادهاي 

سیاسي در داخل كشور است و در سطح جهان نیز شاهد انتخاب 
ترامپ به عنوان رئیس جمهور امريكا بوديم. امسال دو تفكر و دو 
روش و دو ديدگاه متفاوت توس��ط مردم در دو كش��ور به عنوان 

رياست جمهور انتخاب شدند. 
مردم كشور ما به گزينه اي رأي دادند كه به مواردي اشاره مي كرد 
كه بیش��تر مورد نیاز جامعه بود. مردم ايران به اين امید به آقاي 
روحاني رأي دادند تا در كشور آرامش، تدبیر، صداقت، شفافیت و 
مبارزه با فساد و تبعیض را شاهد باشند. آنها به دنبال اين هستند 

تا عدالت را در عمل ببینند. 

وي در ادامه گفت: اما در امريكا ترامپ انتخاب شد تا نژادپرستي، 
برتربیني و خش��ونت و قدرت طلب��ي حرف اول را بزن��د. ترامپ 
انتخاب ش��د تا ادعا كند مردم امري��كا از مردم س��اير نقاط كره 
زمین برتر هستند. نماينده مردم فیروزآباد در مجلس با اشاره به 
آسیب هاي موجود در فضاي سیاسي كشور در سال 96، بیان كرد: 
عدم موفقیت ما چه در مجلس، چه در دولت و چه در قوه قضائیه در 
اجراي منويات مقام معظم رهبري در خصوص اقتصاد مقاومتي، 
تولید و اش��تغال يكي از آسیب هاي سیاس��ي در سال 96 بود كه 
خروجي آن اعتراض مردم در چند ساعت و در شهرهاي كوچك 

و بزرگ بود كه هیچ وقت كسي انتظار چنین حركتي را درون آنها 
نداشت. وي افزود: در سال 96 كشور ما موفقیت نسبي را در برابر 
نقشه هاي ش��ومي كه دشمنان قس��م خورده ما به منظور ايجاد 
هرج و مرج و آشوب در كشور و همچنین تبديل ايران به كشوري 
مانند سوريه و عراق در سر مي پروراندند، داشت. در سطح جهان 
و منطقه نیز ايران موفق به نابودي داعش در عراق و س��وريه شد 
كه مي توانم به جرئت بگويم جمهوري اسلامي تنها كشوري بود 
كه تمام قد در برابر مسلمان نماها و مرتجعین و فاسدين در دنیا 

ايستاد و پیروز شد.

سخنگوي شوراي نگهبان می گويد: درباره بحث جنسيتي 
در موضوع رجل سياس�ي هنوز بحثي صورت نگرفته است 
و پ�س از آنكه ب�ه جمع بندي رس�يديم، اع�لام مي كنيم. 
به گزارش باش��گاه خبرنگاران ج��وان، عباس��علي كدخدايي 
س��خنگوي ش��وراي نگهبان در آخرين نشس��ت خبري خود 
در س��ال 96، اظهار كرد: لايحه بودجه 97 پ��س از تصويب در 
مجلس شوراي اسلامي در شوراي نگهبان مورد بحث و بررسي 

قرار گرفت. 
وي با اش��اره به اينكه در سه نوبت به صورت رس��مي ايرادات 
ش��وراي نگهبان به لايحه بودجه 97 در تبادل با مجلس مورد 
بحث و بررس��ي قرار گرفت، گفت: تعداد ايراداتي كه به لايحه 
بودجه 97 داشتیم در كل 78 مورد بود كه در سه جلسه اي كه 

برگزار شد، عمده اشكالات برطرف شد. 
سخنگوي شوراي نگهبان با اشاره به ايراد شوراي نگهبان به بند 
الحاقي 2 تبصره 11 لايحه بودجه 97 درباره بازگشت زمین ها 
در شرايط خاص، تصريح كرد: به دلیل آنكه در اين زمینه قانون 
مصوب مجمع تشخیص مصلحت نظام وجود داشت، اما اين ايراد 
در لايحه بودجه همچنان اصلاح نشده بود و قرار است در جلسه 

امروز مجمع تشخیص مصلحت نظام تعیین تكلیف شود. 
   بودجه 97 عدالت محور تر است

كدخدايي با تأكید بر اينكه بودجه س��ال 97 نس��بت به ساير 
لوايحي كه در سال هاي گذشته داش��تیم عدالت محورتر بود، 
اظهار كرد: از نظر ما قدم خوبي بود كه در مجلس شوراي اسلامي 
برداشته شد و برخي از مصوبات اين لايحه مؤيد اين است كه قدم 

بسیار خوبي در اين زمینه برداشته شده است. 
سخنگوي شوراي نگهبان تأكید كرد: لايحه بودجه يك برنامه 
و نظام مالي براي يك سال كش��ور است و لازم است درآمدها و 
هزينه ها باهم تطبیق واقعي داشته باش��ند، مسئولان اجرايي 
بايد اختیاراتشان در چارچوب اين قانون باشد و از حواشي هم 
پرهیز كنند، البته همچنان براي آنكه به نقطه مطلوب برسیم 

فاصله زيادي داريم. 
وي در ادامه گزارش��ي در مورد مصوباتي كه در س��ال گذشته 
شوراي نگهبان داشته اس��ت و از سوي دولت، مجلس و ديوان 
عدالت اداري به ش��وراي نگهبان ارسال ش��ده بود، گفت: در 
مجموع 62 مصوبه را از مجلس دريافت كرديم كه ۳۳ مورد آن 
لايحه و 29 مورد آن هم طرح بود كه 16 مورد از اين مصوبات 

مورد ايراد نهايي قرار گرفته بود و همچنان دو مصوبه را هم در 
دستور كار داريم. كدخدايي با بیان اينكه حدود 1۴ اساسنامه 
از هیئت وزيران به شوراي نگهبان واصل شد كه تنها دو مورد از 
اين اساسنامه ها ايراد داشت، متذكر شد: حدود 8۳ نامه هم از 
سوي ديوان عدالت اداري به شوراي نگهبان واصل شد كه نظر 

خود را در اين باره هم بیان كرديم. 
سخنگوي شوراي نگهبان با اش��اره به اينكه تعريف، معیارها و 
شرايط لازم براي تشخیص رجل سیاسي، مذهبي و مدير و مدبر 
بودن نامزدهاي رياست جمهوري مشخص شد، اظهار كرد: اين 

مورد در دو ماده و 11 بند تصويب شده است. 
در ادامه جلسه وي در پاسخ به سؤال ديگري مبني بر اينكه آيا 
وضعیت جنسیت در تعريف رجل سیاسي مشخص شده است، 
گفت: در اين باره هنوز بحثي صورت نگرفته است و پس از آنكه 

به جمع بندي رسیديم، اعلام مي كنیم. 
وي همچنین در پاسخ به سؤال ديگر مبني بر اينكه آيا ادعاي 
برخي مبني بر اينكه برخي از رؤس��اي جمهور براي دور دوم 
رياست جمهوري شركت مي كنند، شوراي نگهبان آنها را بنابر 
مصلحت تأيید صلاحیت مي كند، اظهار كرد: شوراي نگهبان 

به مصالح عالي نظام توجه مي كند و در نهايت درباره ش��رايط 
نامزدهاي رياس��ت جمهوري در ش��وراي نگهبان رأي گیري 
مي شود، براساس آن تصمیم گیري مي كنیم و اين روند كاملًا 

قانوني است. 
وي با بیان اينكه وظیفه مجلس بیشتر در حوزه نظارت است، 
گفت: عمدتاً قانونگذاري را در ح��وزه نظارت تعريف مي كنیم 
و خواهش مي كنیم مجلس بیش��تر به وظیف��ه نظارتي خود 
دقت كند، البته خوش��بختانه اين موضوع آغاز شده كه جاي 

تقدير دارد. 
كدخدايي در پاسخ به س��ؤالي مبني بر اينكه آيا سن متناسب 
با رياس��ت جمهوري در تعريف رجل سیاس��ي قرار داده شده 
است، اظهار كرد: تعريف رجل سیاسي از سوي شوراي نگهبان 
متناسب با سیاست انتخابات رياست جمهوري اعلام شده است 

و ما جزئیات آن را بر عهده مجلس قرار داده ايم. 
سخنگوي شوراي نگهبان ادامه داد: سن متناسب با كانديدايي 
نمايندگي مجلس چندين بار تاكنون تغییر داش��ته است، لذا 
شوراي نگهبان به مسائل قابل تغییر خیلي ورود نكرده و آن را بر 

عهده مجلس گذاشته تا در قانون انتخابات تدوين كند. 

   معيارهاي تشخيص رجل سياسي
 نامزدهاي رياست جمهوري مشخص شد

وي تأكید كرد: تعريف رجل سیاس��ي در حال حاضر به صورت 
نهايي از سوي شوراي نگهبان اعلام ش��ده و به زودی جزئیات 
اين موضوع در اختیار رس��انه ها قرار خواهد گرفت. كدخدايي 
همچنین در واكن��ش به اظهارات يك��ي از نمايندگان مجلس 
درب��اره تأيید صلاحیت رئی��س دولت اصلاح��ات در دور دوم 
رياس��ت جمهوري كه بنا بر مصلحت بوده اس��ت، بیان كرد: ما 
معتقديم دوس��تاني كه علاقه مند به ش��وراي نگهب��ان و نظام 
هستند اگر مي خواهند حرفي بزنند از س��وي شوراي نگهبان 
نگويند بلكه تنها از طرف خودش��ان اظهار نظر كنند. الحمدلله 
شوراي نگهبان يك سخنگوي خوب و روابط عمومي خوب تري 

دارد كه مي توانند صحبت كنند)با لبخند.(
وي همچنین در پاسخ به س��ؤالي درباره اينكه آيت الله جنتي 
در نشست خبرگان اعلام كرده هر كجا بودجه بیشتري هزينه 
شده اعلام شده تا اصلاح شود، آيا اين سخنان در حوزه شوراي 
نگهبان است؟ گفت: قطعاً دبیر شوراي نگهبان چنین برداشتي 
را نداشته و تنها مي خواس��تند بگويند كه هر كجا هزينه هاي 
اضافي وجود دارد كه منطبق بر قانون بودجه نیست، اعلام شده 
تا اصلاح شود نه آنكه شوراي نگهبان بخواهد به صورت مستقیم 
به اين موضوع ورود كند. كدخداي��ي در واكنش به اظهارنظر 
يك��ي از نمايندگان مجل��س درباره اينكه ش��وراي نگهبان به 
دلیل مصلحت سنجي درباره مصوبه معروف پارلمو اظهار نظر 
نمي كند، تصريح كرد: آيا تاكنون ما اعلام نظر كرده ايم كه در 
آن مصلحت سنجي وجود داشته باشد؟ هنوز زمان بررسي شورا 

درباره اين مصوبه به پايان نرسیده است. 
سخنگوي شوراي نگهبان همچنین در پاسخ به سؤالي درباره 
اينكه آيت الله جنتي در نشس��ت خبرگان انتق��ادات تندي را 
نسبت به دولت داشته است، آيا تاكنون ايشان و رئیس جمهور 
ديدارهايي را داشته اند، افزود: سؤال از شوراي نگهبان بايد مطرح 
شود و دوم آنكه خبرنگار بدون حب و بغض سؤال خود را مطرح 

كرده نه آنكه تحلیل كند. 
وي تأكید كرد: مسئولان ملاقات هايي را با آيت الله جنتي دارند 
و نكاتي در اين ملاقات ها بیان مي ش��ود، البت��ه وزرا و اعضاي 
دولت هر توضیحي هم كه داشته باشند براي رفع سوء تفاهم ها 

مي توانند مطرح كنند.

كدخدايي در نشست خبري:
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